
بی اخلاقی و فساد 
شیوا نوروزی
    گزارش

در فوتبال اينقدر 
ب�الا گرفت�ه که 
انتظار می رود فدراس�یون و کمیت�ه اخلاق با 
برخورده�ای قاطع، بدون اغم�اض و تبعیض 
خاطیان را چنان نقره داغ کند که ديگر خیال 
تکرار تخلفات به ذهن ش�ان خطور نکند. در 
هفته ای  که گذشت لیگ برتر پر بود از فحاشی، 
واکنش های رکیک و شعارهای هنجارشکنانه 
برخی هواداران. در اين بین فدراسیون تنها به 

انتشار يک بیانیه بسنده کرد!
داستان بداخلاقی های مستطیل سبز ایران سر دراز 
دارد؛ سال هاست که بازی های باشگاهی فوتبال با 
حواشی مختلفی دست وپنجه نرم می کند و به رغم 
اینکه همه مسئولان نیز به این مسائل واقف هستند 
و بارها از نزدیک شاهد حاشیه سازی های زنجیره ای  
بوده اند، اما عملاً قدمی در راه مقابله با آنها برنداشته اند. 
در عوض دائماً دم از فرهنگ س��ازی و فعالیت  های 
فرهنگی زده اند و نتیجه این بی توجهی ها هم در هفته 

نهم لیگ برتر به وضوح دیده شد. 
    احضار قلعه نويی

مصاحبه تند و زننده امیر قلعه نویی پس از تساوی 
سپاهان و سایپا )هفته هشتم( نه تنها فوتبال، بلکه 
ورزش کشور را تحت تأثیر قرار داد. با اینکه در این 
سال ها همه به انتقادهای دائمی این مربی و بهانه ها 
و توجیه هایش عادت داشتند، ولی آقای سرمربی 
این بار با الفاظی به دور از اخلاق و با زیر سؤال بردن 
آبروی منتقدان و توهین کنندگان خود باب جدیدی 

را در فوتبال کشورمان باز کرد. تا قبل از این تصور   
می شد سرمربیان تیم ها می توانند خشم و عصبانیت 
بازیکنان و حتی هوادارانشان را کنترل کنند، ولی 
اظهارات زش��ت قلعه نویی به این تصور پایان داد. 
جالب اینجاست که سرمربی سپاهان اظهاراتش را 
لغزش کلامی نامیده و بابت آن از پرسپولیسی های 
اصیل عذرخواهی کرده اس��ت! همین حرف های 
زننده بود که کمیت��ه اخلاق را بع��د از یک هفته 
مجاب کرد که قلعه نویی را ب��رای ارائه توضیحات 
در خصوص رفتارش به این کمیته فرا بخواند. امیر 
قلعه نویی که در این قضیه خودش را محق می داند، 
دیروز در یک برنامه تلویزیونی از احضارش به کمیته 
اخلاق استقبال کرد: »خیلی خوشحال می شوم به 
کمیته اخلاق بروم. کمیته اخلاق جایی است که از 
نظر من عدالت در آن است؛ حرف هایت را گوش و 
واقعیت را رصد می کند. از رسول خطیبی )سرمربی 
ماشین سازی( بابت شعارهایی که علیه اش دادند 
دلجویی کردم. من خودم چندین س��ال است این 
الفاظ را تحمل می کنم. چرا ما باید این ش��عارها را 
تحمل کنیم؟ من به رسول گفتم یک بار درباره شما 
گفتند، اما من چندین سال است که این شعارها را 

تحمل می کنم.«
   رفتارهای متناقض

فحاشی های متوالی علیه سرمربی تیم ماشین سازی 
و انتقاد رسول خطیبی از شرایط حاکم بر ورزشگاه ها 
با واکنش عجیب فدراس��یون فوتبال همراه شد. 
خطیبی که از فحاش��ی هواداران پرس��پولیس به 
مادرش عصبانی بود در کنفرانس خبری از اینکه 

به مادر دو شهید فحاشی شده، انتقاد کرد. بازتاب 
صحبت های خطیبی در رسانه ها و فضای مجازی 
موجب شد فدراسیون در بیانیه ای  بی احترامی به 
خانواده ش��هدا را محکوم کند و از برخورد قاطع با 
خاطیان خبر دهد. در حفظ حرمت و شأن خانواده 
معزز ش��هدا ش��کی نیس��ت و این وظیفه ماست 
که قدردان خون شهدا باش��یم، اما فدراسیون به 
عنوان متولی اصلی فوتبال ب��ه خوبی می داند که 
وقتی فحاش��ی روی س��کوها بالا می گیرد، کسی 
به این مس��ائل ارزش��ی توجهی ندارد. شعارهای 
توهین آمیز به یک بازی، به یک فرد و یک ورزشگاه 
ختم نمی شود. اگر قرار به برخورد است باید با همه 
کسانی که به خانواده های بازیکنان، مربیان و داوران 
توهین می کنند به ش��دت برخورد شود، نه اینکه 
با اس��تثنا قرار دادن یک مورد فضا را برای حواشی 

بعدی مهیا کنند. 
    حواستان را جمع کنید

و اما اتفاقات بازی تراکتورسازی – استقلال؛ علاوه 
بر حساس��یت این ب��ازی، کری هایی ک��ه دو تیم 
قبل از بازی برای هم خواندند و دیداری که ش��ش 
گل در پی داش��ت، بحث دیگری ه��م مطرح بود؛ 
شعارهای هنجارشکنانه و حتی تفرقه انگیز و بالاتر 
از همه توهین به قرآن کریم در لحظه تلاوت آن در 
ورزشگاه. فیلم های منتشر شده در فضای مجازی 
حاکی از این است که در بازی جمعه شب ورزشگاه 
یادگار امام شاهد حواش��ی غیرفوتبالی بودیم و با 
توجه به بازتاب خارجی آنها باید مسئولان هرچه 
س��ریع تر به این موضوع ورود کنند. حساس��یت 

این قضیه آنقدر بالاست که تعلل آقایان می تواند 
دردسرها و حواشی گسترده تری را در آینده نزدیک 
به همراه داشته باش��د. واکنش مدیرکل ورزش و 
جوانان استان آذربایجان ش��رقی اما در نوع خود 
جالب توجه بود. ایوب بهتاج در گفت وگو با تسنیم 
در این خصوص اظهار داشت: »با توجه به هجمه ای 
که قبل از مسابقه وجود داشت، هواداران تراکتور 
برخورد خوبی با استقلال داشتند و اتفاق خاصی 
رخ نداد. چنین فیلمی را ندیده ام ، ولی به هیچ عنوان 
چنین اتفاقی رخ نداده است!  ای کاش دوستان در 
اس��تادیوم بودند و فضا را می دیدند، حتی در مورد 
اینکه گفته   می شد قرار است به وریا غفوری توهین 
شود هم هیچ اتفاق بدی رخ نداد. در این مورد آقای 
فتحی را شاهد می گیرم، هر حرفی او بزند قبول دارم. 
هیچ اتفاقی در ورزشگاه رخ نداده و نباید بی جهت 
اتفاقی را که نیفتاده، برجس��ته کنیم. تماشاگران 
فهیم تراکتور در جریان بازی مشکلی ایجاد نکردند و 
بعد از بازی هم برای تیم شان شعار »عیبی یوخ« سر 
دادند. باز هم می گویم در مورد تماشاگران هر حرفی 
فتحی )مدیرعامل استقلال( بزند من قبول دارم. فکر 

نمی کنم مشکلی وجود داشته باشد.«
متأس��فانه فوتبال ایران به لبه پرتگاه رسیده و اگر 
حواسمان را جمع نکنیم و هوشیار نباشیم سقوطی 
مرگبار در انتظار این رش��ته پرطرفدار و پرهزینه 
خواهد بود. برای آنکه کار به اینجا نکش��د و بیش 
از این اعتبار فوتبالمان زیر سؤال نرود، فدراسیون 
فوتبال، کمیته اخلاق و سازمان لیگ باید با قاطعیت 

مقصران را شناسایی، معرفی و جریمه کند.
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شعارهاي قوم گرايانه، بي احترامي به قرآن و توهین به خانواده ها اوج بي اخلاقي و انحطاط در فوتبال را فرياد مي زند
سعید احمديان

دلايل روس ها براي رئالي شدن سردارآزمون
رسانه های روسیه نوشتند: »عشق س��ردار آزمون به رئال مادرید و مشکل 
زین الدین زیدان در خط حمله این تیم، فلورنتینو پرس را وادار می کند تا 
بررسی دقیق تری روی ستاره لیگ برتر روسیه داشته باشد. زنیت حاضر است 
با دریافت 35 میلیون یورو سردار آزمون را در نقل  وانتقال های تابستانی سال 
آینده بفروشد، اما چگونه این اتفاق می تواند رخ دهد؟ در وهله اول رئال مادرید 
نمی تواند فرم دلربای سردار آزمون را نادیده بگیرد. او در 18 بازی فصل جاری 
هشت گل زده و شش پاس گل داده است. مسئله دوم 24 ساله بودن  سردار 
آزمون است که نشان  از فرصت کافی او برای پیشرفت حرفه ای دارد. سومین 
نکته نیز این است که خریدهای تابستانی رئال مادرید شامل ادن ازار و لوکا 
یوویچ در سه ماهه نخست فصل جدید فقط یک گل به ثمر رسانده اند. در وهله 
چهارم باید به این مسئله توجه کرد که انتقال سردار آزمون به سانتیاگوبرنابئو 

هزینه چندانی برای ر ئالی ها به همراه نخواهد داشت.«

بازي در سري  »آ« تجربه متفاوتي است
با اینکه زمانی زیادی از حضور فرانک ریبری در تیم فوتبال ایتالیا نمی گذرد، 
اما به نظر می رسد که او از زندگی ورزشی و شخصی اش در فلورانس لذت 
می برد. شماره 7 بنفش پوش��ان آرتمیو فرانکی که به تازگی هم به دلیل 
هل دادن کمک داور بازی اخیر تیمش، س��ه جلسه محروم شده است به 
شبکه تلویزیونی باشگاه فیورنتینا گفت: »سری آ لیگ بسیار خوبی است 
و اینجا تیم های خوب فراوانی حضور دارند. اینجا همه چیز کاملاً متفاوت 
از گذشته ام است هم از نظر شکل و شمایل استادیوم ها و هم شور و حال 
هواداران.« ریبري که در جریان بازي با میلان یک گل زیبا به ثمر رساند، 
ادامه داد: »سن سیرو برای فوتبال بازی کردن جای خاصی است. ما مقابل 
میلان بازی فوق العاده ای داشتیم و وقتی که هواداران میلان مرا تشویق 

می کردند، واقعاً برایم لحظه هیجان انگیزی بود.«

گذشت زمان چاره کار استقلال بود
اس��تقلال با توجه به اینکه پیش از شروع 
فصل بازیکن��ان زیادي را از دس��ت داد و 
تعدادي بازیکن جوان ب��ه این تیم اضافه 
ش��دند، طبیعي بود که با توج��ه به این 
تغییرات گس��ترده تیم از آن هماهنگي 
لازم به دور باشد و نتواند در زمین به خوبي 
تاکتیک هایی را که مدنظر استراماچوني 
بود، اجرا کند. به همین دلیل اس��تقلال 
شروع فصل خوبي نداشت، اما رفته رفته با 
آگاهي و شناخت سرمربی از فوتبال ایران و بازیکنان و همچنین شناخت 
بازیکنان از یکدیگر، تیم وضعیت بهتري پیدا کرده و در هفته های اخیر 
یک روند صعودي داش��ته است. علاوه بر این اس��تراماچوني در شروع 
کارش در ایران، یک وضعیت عصبي داشت و روي نیمکت پراسترس بود 
و اعتراض زیادي به داوري می کرد و حتي در یک بازي هم اخراج شد و آن 
آرامش لازم را براي هدایت تیم نداشت. هفته به هفته اما شرایط بهتر شد 
و الان استراماچوني با آرامش کامل کنار خط می ایستد و تیم را هدایت 
می کند. این آرامش به تیم هم منتقل ش��د و استقلال تبدیل به تیمي 
شده که فوتبال خوبي بازي می کند، بازیکنان آن تاکتیک پذیرند و با نوع 
و سیستم جدید سرمربي ایتالیایي که فوتبال سه دفاعه است، هماهنگ 
شده اند. براي ادامه این روند نباید غافل از این شویم که دست سرمربی 
روي نیمکت خالي است، مسئله ای که در بازی جمعه نسبت به تراکتور 
نمود داشت و مقایسه بازیکنانی که روی نیمکت این تیم تبریزی نشسته 
بودند با نیمکت نشینان استقلال گویای همه چیز بود. با وجود کمبود 
نفرات جایگزین اما  استقلال خوب نتیجه می گیرد و توانسته با ارائه یک 
فوتبال خوب در جدول بالا بیاید . با این حال این نتایج نباید سبب شود 
که مدیران استقلال دست خالی استراماچونی را روی نیمکت نبینند. به 
هر حال تیمي که مدعي قهرماني است باید نیمکت قوي داشته باشد و 
براي ادامه این روند با توجه به بازی های زیاد و حوادثي که ممکن است 
براي بازیکنان رخ دهد، باید مدیران استقلال به تقویت تیم بپردازند تا 

این نتایج ادامه داشته باشد و تیم در کورس قهرماني قرار بگیرد. 

مجید نامجومطلق
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حمايت جالب مادر رونالدو از پسرش
در حالی که این روزها بحث مادر در فوتبال ایران داغ است، دفاع جانانه 
و قابل توجه مادر ستاره فوتبال جهان از پسرش بسیار جالب توجه بود. 
دولورس آویرو، مادر کریستیانو رونالدو به شیوه ای جالب از فرزند خود 
برای کس��ب توپ طلا حمایت کرد. رونالدو تاکنون پنج بار توپ طلا 
را برده و به همراه مس��ی پرافتخارترین بازیکنان در کسب این جایزه 
محسوب می شوند. با این حال مادر این بازیکن 34 سال مدعی است که 
حق او بیشتر از اینها بوده است: »دستان مافیا در کار است. فکر می کنم 
مافیا واژه مناسبی برای توصیف ماجرا باشد. بله، یک مافیای فوتبالی 
وجود دارد. اگر کریستیانو اسپانیایی یا انگلیسی بود، چنین کارهایی را 
در حقش انجام نمی دادند، اما از آنجایی که او پرتغالی است و اهل مادیرا، 
ما شاهد چنین اتفاقاتی هستیم. نمی دانم که آیا امسال برنده می شود یا 

نه، اما مطمئنم که بالاخره ششمین توپ طلای خود را می گیرد.«

 رقابت هاي کبدي قهرماني جوانان جهان 
در گفت وگوی»جوان« با رئیس فدراسیون کبدي

نايب قهرماني هم لذت بخش نيست!
کشورمان از 20 تا 25 آبان میزبان رقابت های کبدي قهرماني جوانان جهان 
است، رقابت هایی که اولین دوره آن به میزباني کیش برگزار می شود. میزباني 
این مسابقات جهاني در شرایطي است که پیشرفت کبدي در یک دهه اخیر 
خیره کننده بوده و نقطه اوج آن کسب طلاي تیمي در دو رده آقایان و بانوان 

در بازی های آسیایي جاکارتا و پایان دادن به سیطره هندي ها بود. 
در چنین شرایطي عباس اورس��جي، رئیس فدراسیون کبدي در گفت وگو 
با »جوان« حتي نایب قهرمانی را هم براي تیم جوانان در مس��ابقات جهاني 
لذت بخش نمی داند: »قطعاً در فینال هستیم و تمام تلاش بچه ها همین است، 
نایب قهرمانی هم حتي براي بچه ها لذت بخش نیست. 13 مرحله اردو براي تیم 
جوانان داشته ایم که این تعداد اردو را حتي براي تیم بزرگسالان که قهرمانی 
آسیایي جاکارتا را داشت، نداشتیم. اعتقاد داریم سرمایه گذاری در بخش جوانان 
جاي دوري نمی رود و همین بچه ها جاي بزرگسالان را می گیرند. روند توسعه و 
رشد کبدي به گونه ای است که اگر روزي این رشته المپیکي شود و یک رشته 

تیمي از کشورمان بخواهد مدال بگیرد، آن رشته کبدي خواهد بود.«
   کرسي اول آسیا يا فدراسیون جهاني را می خواهیم

اورسجي هدف گذاری فدراسیون کبدي از میزباني مسابقات جهاني کبدي 
را فراتر از کسب مدال عنوان می کند: »میزباني این مسابقات با توجه به 
اینکه در رده های پایه و جوانان برگزار می شود، می تواند یک نقطه عطف 
براي رشد و توس��عه ورزش کبدي در سطح جهان باشد و با درگیر شدن 
بیشتر کشورها در کبدي، این رشته ورزشي المپیکي شود. هدفمان صرفاً  
برگزاري یک رویداد نبوده است و چشم انداز داریم و در خلال مسابقات 
جلسه ای با حضور رؤساي فدراسیون های کبدي کشورهاي مختلف در 
جهت انجام تغییرات در رده های مدیریتي فدراسیون آسیایي و جهاني 
برگزار می ش��ود. این اجلاس در راس��تاي پررنگ کردن نقش ایران در 
مدیریت کبدي جهان است و اینکه کرسي اول آسیا یا فدراسیون جهاني 
را براي ایران به دست آوریم و مقر آن را به کشورمان بیاوریم. البته در این 
راه نیازمند حمایت های وزارت ورزش و کمیته ملي المپیک هستیم و این 

می تواند خیلي به توسعه کبدي در ایران کمک کند.«
    حاشیه های گرگان در کیش تکرار نمی شود

میزباني رقابت ه��ای قهرماني جوان��ان جهان مانند دیگر مس��ابقات 
بین المللی که در کشورمان برگزار می شود، به نشان دادن چهره واقعي 
کشورمان به جهانیان کمک می کند. مس��ئله ای که رئیس فدراسیون 
کبدي هم بر آن تأکید دارد: »16 کشور تاکنون اعلام آمادگي کرده اند 
و اگر توانایي مالي وجود داشت که بلیت پرواز کشورها را به ایران تأمین 
می کردیم، بیش از 30 کش��ور در این رقابت ها حضور پیدا می کردند. 
انتخاب کیش به عنوان استراتژیک مهم است و می خواهیم نشان دهیم 
آنقدر امنیت در کشورمان است که با توجه به اتفاقات چند ماه اخیر در 

حاشیه خلیج فارس مسابقه بین المللی برگزار می کنیم.«
البته اورسجي اش��اره می کند که با تصمیماتي که گرفته شده، حواشي 
مسابقات کبدي قهرماني آسیا در گرگان در سال 96 بر سر روسري سر 
کردن مربي مرد تایلندي براي حضور در س��الن مس��ابقات بانوان تکرار 
نخواهد شد: »از ابتداي جلساتي که براي برگزاري این رویداد انجام شده 
است، عوامل برگزاري کاملاً آگاه شده اند که آبروي کشور در میان است و 
باید به دنیا ثابت کنیم که ایران به لحاظ امنیت و امکانات توانایي برگزاری 
مسابقات در سطح جهاني را دارد. کمیته ای با عنوان نظارت و حراست هم 
تشکیل شده است که دقت داشته باشند روي مسائل این چنینی مشکلي 

پیش نیاید که آبروي کشور زیر سؤال برود.«
    چرا 12 درصد از لژيونرها می گیريم؟

یکي از حاش��یه هایی که این روزها دامن کبدي را در آس��تانه مسابقات 
جوانان جهان گرفته، موضوع دریافت 12درصد از مبلغ قرارداد بازیکنان 
ایراني شاغل در لیگ ستارگان هند است. اورسجي به انتقاد برخي بازیکنان 
اینگونه پاسخ می دهد: »این بازیکنان شاید اطلاعات کافي نداشته اند. در 
کبدي باشگاهي نداریم و بازیکنان در اردوي هاي تیم ملي ساخته می شوند 
و مربیان استاني زحمت می کش��ند. نقل و انتقال ملی پوشان کبدي از 
طریق فدراس��یون کبدي صورت می گیرد و بازیکناني که قرار است در 
لیگ هند حضور پیدا کنند در یک کارگروه تخصصي براي معرفي به لیگ 
هند انتخاب می شوند. دریافت 12 درصد از قراردادها در هیئت رئیسه و 
هیئت های ورزشي مصوب و این تصمیم براي رشد کبدي گرفته شده است. 
الان یک سالن و خوابگاه اختصاصي براي کبدي نداریم و این درصدها واقعاً 
می تواند کمک کند و بچه ها باید خوشحال باشند که این پول براي ساخت 
سالن و توسعه کبدي در استان هایشان هزینه می شود. همه این پول براي 

تجهیز استان های آنهاست تا از دنیا عقب نمانیم.«

ستاره واليبال ايران بهترين مدافع پلاس ليگا

جنگ امتياز در هفته دوم ليگ واليبال
هفت������ه دوم        والیبال
رقابت های لیگ 
برتر والیبال عصر یک شنبه با برگزاری شش دیدار 
در شهرهای مختلف پیگیری می شود. در رقابت های 
ای��ن هفته ک��ه بازی ه��ای آن به ط��ور همزمان 
ساعت17برگزار می شود سپاهان میزبان کاله تهران 
است. دو تیمی که بازی هفته نخست را با پیروزی 
پشت سر گذاشتند و حالا بر سر امتیازهای این هفته 
با هم رقابت می کنند. در ادامه اردکانی ها که دیرتر 
از سایر حریفان حضورشان در لیگ برتر قطعی شد 

از راهی��اب ملل مری��وان پذیرای��ی می کنند، اما 
جذاب ترین دیدار هفته نبرد پیکان با ش��هرداری 
ورامین است. دیدار پیکان همیشه مدعی با سایپا 
مدافع عنوان قهرمانی که هفته اول به شهرداری 
ارومیه باخت از دیگر رقابت های این هفته اس��ت. 
شهروند اراک نیز به مهمانی فولاد سیرجان ایرانیان، 
یکی از کم حاش��یه ترین تیم های لیگ می رود و 
دس��ت آخر یزدی های تازه وارد با شهرداری گنبد 
دیدار می کنند. شهداب یزدی که هفته اول برابر 

کاله ثابت کرد تیم دست وپا بسته ای نیست.

نایب قهرمانی کش��تی آزاد امید      کشتی
ای��ران در رقابت ه��ای جهانی 
مجارستان با کسب سه مدال طلا، یک نقره و دو برنز نتیجه قابل 
قبولی بود که خس��تگی را از تن تقی اکبرنژاد، سرمربی این تیم 
درآورد، خصوصاً که به زعم او این رقابت ها در حد بزرگسالان بود و 
چیزی از رده بزرگسالان کم نداشت: »سطح مسابقات بالاتر از حد 
تصور ما بود. همه تیم ها با تمام توان برای کسب بهترین نتیجه 
آمده بودند، اما  دوسوم نفرات تیم موفق به کسب مدال شدند و 
ایران با سه طلا بیشترین مدال طلا را در رقابت های جهانی گرفت.  
روسیه در حالی قهرمان ش��د که فقط یک مدال طلا گرفت که 
همین امر ارزش کار کشتی گیران ایران را نشان می داد. ظرف چند 
سال گذشته به یاد نمی آورم تیمی داشتیم که بتواند در مسابقات 
جهانی ش��ش مدال بگیرد و این موفقیت مرهون تلاش و همت 
تمامی نفرات تیم ملی بود.« اما شاید آنچه بیش از هر چیزی باعث 
خوشحالی اکبرنژاد ش��ده برتری ایران برابر روس های قدرتمند 

باشد: »طی چند سال اخیر کشتی گیران ما بیشتر اوقات با اختلاف 
امتیاز بالا به روس��یه و امریکا می باختند، اما در این مس��ابقات 
روس ها جلوی ما کم آوردند و بریدند. اتفاقی که نشان می دهد اگر 
برنامه ریزی خوبی داشته باش��یم قطعاً می توانیم به قله کشتی 
جهان برسیم و در کشتی دنیا حرف اول را بزنیم. ما استعدادهای 
خوبی داریم که نیازمند حمایت و برنامه ریزی مناسب هستند تا 
به موفقیت برسیم.« کامران قاسم پور، یکی از طلایی های ایران در 
بوداپست بود. کشتی گیری که با وجود مصدومیت و پارگی رباط 
صلیبی زانو روی تشک رفت و خوش رنگ ترین مدال را برای ایران 
به ارمغان آورد و با بوسه بر زانویش همه را متعجب کرد: »پزشکان 
قبل از مس��ابقه گفته بودند باید زانویم را عمل کنم. اتفاقاً زانوی 
مصدومم خیلی اذیتم کرد، اما سعی کردم مسابقات را مدیریت 
کنم و انرژی ام را تقس��یم کردم تا بتوانم در فینال بدون مشکل 
کشتی بگیرم. خوشبختانه در روز مسابقه زانویم همراهی ام  کرد  و 

خوشحالم که شرمنده مردم نشدم.«

رضايت اکبرنژاد از امیدهای کشتی ايران

قاسم پور: با رباط پاره برای طلا جنگيدم

سقوط فوتبال در جدول اخلاق!

فريدون حسن

مادر، مادر است
حرف مادر که به میان می آید حداقل براي ما بچه مس��لمان ها معناي 
خاصي دارد و تجلی گ��ر و یادآور بانوي گرانقدري اس��ت که حاضریم 
تا پاي جان در راهش پیش برویم. مادر واژه مقدس��ي اس��ت که براي 
درک قداس��تش تفاوتي نمی کند اهل کدام دیار باش��ي و کدام دین و 
مسلک را براي خود برگزیده باشي، اما حداقل براي ما که در شناسنامه 
تک تک مان آمده است مسلمان و شیعه باید فرق داشته باشد و قدري با 

تعصب بیشتر به این واژه نگاه کنیم. 
اما چه اتفاقي افتاده که این واژه مقدس این روزها به راحتي مورد هجوم 
قرار می گیرد و به مادران توهین می شود، آن هم در ایران، در جایي که 

مادران این مرز و بوم روي چشمان تک تک ما جا دارند.
مادر همیشه مادر است، اصل مادر بودن مهم است؛ حالا اگر مادر شهید 
باشد ارج و قربش بیشتر و احترامش واجب تر، اما در کل مادر، مادر است. 
عصر پنج شنبه در جریان بازي پرسپولیس و ماشین سازی در لیگ برتر 
فوتبال، وقتي به یک مادر توهین شد با برنامه یا بدون  برنامه  قبلي همه 
حساس شدند. بیانه پشت بیانیه صادر شد، بیانیه هایی که تلخي صدور 

آنها خیلی بیشتر از خود فحاشي و ناسزا گفتن به یک مادر بود.
فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ و کمیته انضباطي و اخلاق با آن همه ادعا 
و منم منم کجا هستند، وقتي مدت هاست که در ورزشگاه ها حرمت مادران 
و خواهران مربیان، بازیکنان، داوران و حتي تماشاگران شکسته می شود؟ 
سؤال مهمي که امروز باید از این مدیران بی کفایت پرسید، این است که آیا 

توهین به بقیه مادران مجاز است و به مادران شهدا ممنوع؟!
این چه فدراسیون و سازمان لیگي است که اینگونه سلیقه ای  بیانیه صادر 
می کند و این چه باشگاه های فرهنگي - ورزشي هستند که حتي بابت 
این ناهنجاري و قبح شکني هم گروکشی می کنند که بله قبلًا به ما هم 
توهین شده و نگفتیم که مادر فلان بازیکن خواهر شهید است و جوسازی 
نکردیم. خاک بر س��ر این فوتبال که حتي حرمت موجودي آس��ماني 
چون مادر نیز در آن به راحتي شکسته می شود و مدیران نالایق آن فقط 
نظاره گر هستند. بدون هیچ تردیدي چنین افسارگسیختگی و وقاحت 
ناتمامي در هیچ جاي جهان فوتبال دیده و شنیده نمی شود که اینجا در 
ورزشگاه هایی که تماشاگرانش داعیه مسلماني دارند، به وضوح دیده و 

روز به روز بر شدت آن هم افزوده می شود.
امروز فدراسیون فوتبال، س��ازمان لیگ و کمیته اخلاق در حالي علم 
محکومیت اقدام توهین به مادر شهید را در دست گرفته اند که سکوت 
آنها در توهین های قبلي به دیگر مادران و خانواده ها باعث بروز چنین 
رفتار زشت و زننده ای  شده است. باید تأسف خورد که در توجیه این عمل 
زشت بشنویم که تماشاگران نمی دانستند ایشان مادر شهید هستند. 
این یعني اینکه اگر مادر شهید نبود هرگونه توهیني به او آزاد بود و هیچ 

بیانیه ای  هم صادر نمی شد؟ 
اگر آن روز که آقاي مربي صراحتاً لقمه و نطفه همه را زیر س��ؤال برد و 
غیرمس��تقیم به تمام مادران و پدران توهین کرد، کسي در فدراسیون 
فوتبال و سازمان لیگ پیدا می شد و پاسخ مناسب و محکمي به او می داد، 
امروز شاهد توهین به یک مادر دیگر نبودیم. بگذریم که در این میان هم 
برخي با مستمسک قرار دادن نام مادر شهید بیشتر در پي اهداف خود 
هستند تا سعي در اکرام مادران. اتفاق تأسف برانگیزی است؛ توهین به 
مادر و خانواده رفتاری که در فوتبال فاس��د و بی اخلاق ما به یک عادت 

جمعي تبدیل شده و کسي هم جلودارش نیست. 
اما حالا ش��اید اتفاق تازه ای رخ دهد، ش��اید همین مورد آخري باعث 
هوشیاري آقایان خواب زده مس��ئول شود. شاید این مسئله باعث شود 
بساط این همه توهین و فحاشي جمع شود. البته به شرط آنکه کسي در 
این خانه باشد و این صدا ها را بشنود، نه اینکه فقط به صدور بیانیه های 

پوچ و توخالي بسنده کند.

محمد موسوی،        چهره
لژیونر ملی پوش 
والیبال ایران شروع درخش��انی در رقابت های 
لهستان داشت، به طوری که در آغاز هفته سوم 
پلاس لیگا در صدر برترین مدافعان لیگ والیبال 

لهس��تان قرار گرفته است. س��تاره ایرانی تیم 
اولشتین با عملکرد فوق العاده  خود برای تیمش 
در دو دیدار گذشته لیگ لهستان، نه فقط نگاه ها 
را به خود جلب کرد و تحسین رسانه ها را برای 
خود خرید، بلکه به واسطه بازی های قابل قبول و 
درخشان خود هم اکنون در رتبه نخست برترین 
مدافعان پلاس لیگا قرار دارد. موسوی در همین 
شروع کار، دو هفته متوالی در میان نفرات تیم 
منتخب نیز قرار گرفت و حالا در ابتدای حضورش 
در لیگ لهستان بار دیگر همه نگاه ها را به خود 
جلب کرده اس��ت. لژیونر ایرانی اولشتین که در 
جام جهانی غایب بود و زودتر از سایر همبازیان 
خود در تیم ملی به تمرینات تیم باشگاهی خود 
پیوس��ت، با ثبت 9 دفاع موفق در دو هفته اول 
پلاس لیگا در ص��در برترین مدافعان پلاس لیگا 
قرار گرفته است. اولشتین در نخستین بازی خود 
در لیگ لهستان رادوم را در خانه با نتیجه 3 بر 
یک از سد راه برداشت و در بازی دوم با نتیجه 
مشابه شکست خورد، اما موس��وی در هر دو 
بازی 7 امتیاز برای تیمش کس��ب ک��رد. یاران 
موس��وی عصر دیروز نیز در سومین مصاف این 

فصل با زسوف دیدار کردند.


